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دستور وزیر صمت برای اتخاذ تمهیدات لازم 
جهت تنظیم بازار عید

وزیر صنعت، معدن و تجارت در تماس تلفنی با رئیس سازمان 
صم��ت اس��تان ایلام، رئی��س اداره صمت مه��ران و فرماندار 
دهلران، دس��تور ویژه برای اتخاذ تمهیدات لازم جهت تنظیم 

بازار شب عید صادر کرد.
ب��ه گ��زارش ش��اتا، علیرضا رزم حس��ینی در تماس های تلفنی 
جداگانه با رضا محمدرحیمی رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان ایلام، مجید عس��گری فرماندار دهلران و فرزاد 
مرادی رئیس اداره صمت مهران، بر ضرورت اتخاذ تمهیدات 
لازم و پیگیری دقیق موارد مرتبط با تنظیم بازار و فعال سازی 
ظرفیت های صنعتی، معدنی و تجاری استان ایلام و شهرستان 
مهران تاکید نمود. وزیر صنعت، معدن و تجارت در این تماس 
تلفنی با یادآوری تدابیر اتخاذ شده از سوی وزارت صمت برای 
تنظیم بازار شب عید در سراسر کشور و تأمین مناسب کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم، رفع موانع پیش روی واحدهای صنعتی 
و معدن��ی فع��ال و همچنین پروژه های صنعتی در حال اجرای 
کش��ور و به ویژه اس��تان ایلام را اولویت نخست وزارت صمت 
دانس��ت. رزم حس��ینی تصریح کرد: در شرایط حاضر، تلاش و 
جدیت مدیران اس��تانی برای هماهنگی با سیاس��ت های جامع 
دول��ت و وزارت صم��ت و عملیات��ی کردن تصمیمات کلان در 
مناط��ق مختل��ف کش��ور دارای اهمیت فراوان��ی بوده و کاملًا 

ضروری است.

 ایجاد زنجیره ارزش افزوده 
برای مبارزه با قاچاق کالا

مع��اون وزی��ر صنع��ت، معدن و تجارت با تاکید به مبارزه جدی 
نهاده��ای دولت��ی در قاچ��اق کالا گفت: با ایجاد زنجیره ارزش 
افزوده باید این مقوله در کش��ور به صفر برس��د. به گزارش ایرنا 
عب��اس تاب��ش با اش��اره به موضوع قاچ��اق کالا در دخانیات و 
پوشاک افزود: در این 2 حوزه با شناسه و رهگیری انجام شده 
، اس��تفاده از پوش��اک داخلی افزایش یافت، و در این چارچوب 
ایجاد زنجیره  ارزش افزوده در برنامه وزارت صمت و نهادهای 

مربوطه قرار دارد. 
 مدیرعامل سازمان حمایت از تولیدکنندکان و مصرف کنندگان 
خاطرنشان کرد: سال گذشته بحث مبارزه با قاچاق پوشاک در 
س��طح عرضه، عملیاتی ش��د اما به لحاظ ش��یوع ویروس کرونا 
در اوای��ل اس��فند م��اه ۹8  و برخی ملاحظه ه��ا، امکان اجرای 
کامل طرح فراهم نش��د ولی دوباره با قدرت و اهتمام بیش��تری 
پیگیری می شود. وی  همکاری تولیدکنندگان داخلی در مبارزه 
با قاچاق کالا را ضروری دانس��ت و  گفت: اگر تولیدکنندگان 
داخلی، شناسه ها را برای تولیدات داخلی استفاده کنند، برخورد با 
پوشاک قاچاق تسهیل تر می شود. تابش در مورد نظارت بر بازار 
شب عید هم بیان کرد: نظارت بر بازارهای شب عید امسال از 
۱۵ بهمن آغاز شد و تا ۱۵ فروردین ماه سال ۱۴۰۰ خورشیدی 
به مدت 2 ماه ادامه دارد.  معاون وزیر صمت ادامه داد: حضور 
در استان ها و شرکت در نشست تنظیم بازار و نظارت بر تأمین 
کالاه��ا در برنامه اس��ت، امی��دوارم با حضور ملموس تر در بازار 

بتوان آرامش را به جامعه بازگرداند.

 افتتاح معدن و کارخانه دانه بندی 
منیزیت قلعه بید تفتان

مع��دن و کارخان��ه دان��ه بندی منیزیت قلعه بید با حضور رییس 
هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در 
شهرستان تفتان استان سیستان و بلوچستان با سرمایه گذاری 
2۰۰میلیارد ریالی به بهره برداری رس��ید. معدن و کارخانه دانه 
بندی منیزیت قلعه بید شهرستان تفتان با ذخیره قطعی افزون 
 بر 2 میلیون تن با مش��ارکت و س��رمایه گذاری طرف خارجی 
احداث شده است. راه اندازی واحد دانه بندی منیزیت قلعه بید 
در 2 فاز عملیاتی جدایش و دانه بندی منیزیت است که ماهانه 
۱۵ هزار تا 2۰ هزار کانس��نگ خوراک اولیه ظرفیت خروجی 
محصول این واحد با عیار 8۵ تا ۹۵ اس��ت . با بهره برداری از 
معدن و واحد دانه بندی منیزیت قلعه بید برای ۵۰ نفر به طور 
مس��تقیم اش��تغال ایجاد شده اس��ت.در مراسم افتتاح این واحد 
معدنی زنگنه معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی استانداری، 
شهرکی رییس سازمان صمت و سایر مسولان استان سیستان 

و بلوچستان حضور داشتند.

 نیاز بخش معدن به برنامه توسعه ای 
همه جانبه

رئی��س هی��ات عامل ایمیدرو اعلام ک��رد: نیازمند برنامه همه 
جانبه، بلندمدت و جدی برای تحول در حوزه آموزش، پژوهش 

و نوآوری در کل بخش معدن و صنایع معدنی هستیم. 
به گزارش ش��اتا به نقل از ایمیدرو، وجیه ا... جعفری در جلس��ه 
پای��ش عملک��رد آم��وزش، پژوهش و فن��اوری ایمیدرو ضمن 
بیان این مطلب، افزود: ایمیدرو به عنوان سازمان توسعه ای با 
حمایت های مالی و پشتیبانی پیش رو، برای کل کشور در این 
بخش بسترس��ازی و با مدیریت مناس��ب، نقش خود را در این 

زمینه تقویت می کند. 
وی تصریح کرد: این سازمان در بخش آموزش، اقدامات موثری 
برای کل معادن کشور اعم از بخش خصوصی و دولتی انجام 

می دهد. 
رئی��س هی��ات عام��ل ایمیدرو با بیان اینک��ه عملکرد ایمیدرو 
طی س��ال های گذش��ته در زمینه پژوهش و نوآوری برجس��ته 
بوده است، تصریح کرد: ظرفیت های قابل توجهی در مراکزی 
همچ��ون ن��وآوری صنایع و معادن ایمیدرو و تحقیقات فرآوری 
م��واد معدن��ی ای��ران وجود دارد اما برای ادامه مس��یر، نیازمند 
ایجاد چارچوبی جدی برای توس��عه این بخش ها هس��تیم تا 
تغییرات ملموس باشد. وی ادامه داد: در شرایط تغییرات سریع 
فناوری در همه بخش ها از جمله بخش معدن و صنایع معدنی، 
برنامه های مورد نظر باید به س��رعت اجرایی ش��ود تا از توس��عه 

فناوری عقب نمانیم.

گروه صنعت و تجارت: اين روزها صنايع كشور به ويژه واحدها 
و كارخانه های توليدی مستقر در شهرک های صنعتی شرايط 
سختی را می گذارنند و به ناچار يا بايد تعطيل شوند و يا به حالت 
نيمه تعطيل درآمده اند. حالا مديرعامل سازمان صنايع كوچك 
و شـهرک های صنعتی ايران برای كاهش اين بحران از اقدام 
جديدی صحبت می كند. اراضی واگذار شـده در شهرک های 
صنعتی كشـور كه تاكنون به واحد يا خط توليد تبديل نشـده 
است پس گرفته و به سرمايه گذاران نيازمند واگذار می شود. 
علی رسوليان می گويد؛ اين اراضی در سطح كل شهرک های 
صنعتی ايران شناسـايی می شـود و در صورتی كه عمليات 
سـاخت واحد روی آن انجام نگرفته باشـد در چارچوب قانون 
به مزايده گذاشته می شود. از اين پس، ميزان پيشرفت همه 
زمين هايی كه به توليدكنندگان برای ساخت واحد توليدی در 
شهرک های صنعتی كشور واگذار می شود به طور دقيق رصد 
می شود تا به توسعه صنعتی مناطق كمك شود و زمين بدون 

بهره برداری مناسب در شهرک ها باقی نماند.
طی س��ال های گذش��ته مش��کلات متعدد و متفاوتی در حوزه 
فعالیت ش��هرک های صنعتی خود را به نمایش گذاش��ته است. 
آنطور که مس��ئولان امر و فعالان اقتصادی می گویند یکی از 
مشکلات عمده ویژه شهرک های صنعتی، سرمایه گذاری است 
بنابراین سرمایه گذاری نیاز به تکمیل زیرساخت هاست که تمام 
انتظارهای سال های قبل جهت رفع برخی مشکلات همچنان 
بی نتیجه مانده اس��ت. ش��هرک های صنعتی از لحاظ منابع و 
تامین منابع مالی و گمرک و صادرات با مشکل مواجه هستند و 
به نظر می رسد که شرکت های خدماتی نیز باید معاف از مالیات 
باش��ند و بخش��ی از ارزش افزوده که تامین ثروت می کند بهتر 
است به شهرک ها برگردد. حقیقت این است که برای حمایت 
از ش��هرک های صنعتی نیاز اس��ت که در تامین مالی، صادرات 
و.. با نگاه ویژه ای به این بخش از اقتصاد کشور داشته باشیم. 
از طرف دیگر برای تعویض ماش��ین آلات فرس��وده نیز نیاز به 
تسهیلات بیشتر هستیم. همچنین برای ادامه صنعت، بالندگی 

تولید و افزایش اشتغال نیاز به تکمیل ظرفیت هاست.
ضع��ف در زیرس��اخت هایی همچ��ون آب، ب��رق، گاز و... یکی 
دیگر از چالش هایی است که مسیر توسعه شهرک های صنعتی 
را ناهموار کرده اس��ت. برای کاهش فش��ار این چالش ها قرار 
اس��ت یک درصد از مالیات ارزش افزوده به ایجاد و نگهداری 
زیرس��اخت ها و مدیریت پس��ماند در شهرک ها اختصاص پیدا 
کند تا بخش��ی از مش��کلات ناش��ی از کمبود منابع حل ش��ود. 
حقیقت این است که یکی از بخش های مهم اقتصادی کشور، 
ش��هرک های صنعتی هس��تند. آمار نش��ان می دهد حدود 6۰ 

درصد از اشتغال کشور مربوط به صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی اس��ت. بنابراین بیش از نیمی از اش��تغال کش��ور در این 
ش��هرک ها به وج��ود می آین��د. این موضوع نش��ان می دهد که 
دولت و سایر دستگاه ها باید بیشتر به این بخش توجه کنند. با 
اینکه ش��هرک های صنعتی جایگاه بزرگ و مهمی در صنعت 
و اقتصاد کش��ور دارند اما اغلب دولت ها هم توجه لازم به این 
ش��هرک ها نداش��تند و شرایط مناسب برای شکوفایی آنها مهیا 
نش��د. در دولت دوازدهم نیز ش��اهد نوعی بلاتکلیفی نس��بت به 
ای��ن بخش بودی��م. گرفتاری های زیادی در امور اقتصاد وجود 
دارد. ب��ه همی��ن دلیل ش��هرک های صنعت��ی کمتر مورد توجه 
قرار گرفتند. یکی از تصمیمات بزرگ، می تواند حضور فعال تر 
مس��وولان بخش خصوصی و تشکل های منتخب آنها در اداره 
شهرک ها باشد. اگر از بخش خصوصی استفاده شود روش های 

بهتری اجرا می شود.
ب��ه نظ��ر م��ی رس��د که در ای��ران مدل ه��ای مناس��بی مانند 
س��ایر کش��ورها ب��رای تقوی��ت صنایع کوچک تدوین نش��ده 
اس��ت. در کش��ورهای دیگ��ر، بنگاه ه��ای ب��زرگ در خدمت 
 بنگاه ه��ای کوچ��ک هس��تند. ای��ن موضوع��ی اس��ت ک��ه 
بای��د در ایران بیش��تر به آن توج��ه کنیم. به این ترتیب نقایص 
بنگاه های کوچک در بخش صادرات نیز با حمایت هلدینگ های 
بزرگ صادراتی بر طرف می ش��ود. از طرف دیگر در کش��ور ما 

نقش تشکل ها درخصوص تقویت بنگاه های کوچک می تواند 
موثر باشد؛ اما تشکل های موجود بیشتر جنبه تخصصی و صنفی 
دارند. اگر از ابتدا نقش��ه راه مناس��بی وجود داش��ت و تش��کل ها 
نقش محوری داشتند حالا این میزان مشکل و آسیب نداشتیم. 
تشکل ها به عنوان هماهنگ کننده ظرفیت های اعضا و بازوی 
مشورتی دستگاه های مختلف می توانند در این زمینه عملکرد 
خوبی داش��ته باش��ند اما به نظر می رس��د جنبه های سیاسی بر 

برخی از آنها غالب شده است.

 � عدم انگیزه تولید در شهرک های صنعتی
در ای��ن می��ان برخی کارشناس��ان معتقدند که در کش��ور هنوز 
چ��ه دول��ت و چه مجلس به درس��تی نم��ی دانند که باید در هر 
نس��ل قوانی��ن در بخش ه��ای مختلف اصلاح و به روزرس��انی 
ش��ود. وزارت صم��ت و ش��رکت صنای��ع کوچ��ک ای��رادات 
در قوانی��ن مرب��وط ب��ه ش��هرک های صنعت��ی را ب��ه خوب��ی 
می دانن��د، ام��ا هی��چ حرکتی در بهبود ش��رایط ایجاد نمی کنند 
چراکه بزرگ ترین مش��کل امروز این ش��هرک ها عدم انگیزه 
 حضور س��رمایه گذاران اس��ت که به خوبی قابل رویت اس��ت،
 اما در برخورد با این  موضوع کاملًا خنثی عمل می شود و تنها 
مانع رس��یدن س��رمایه گذار به این بخش مولد کش��ور، قوانین 
کهنه و گاه اش��تباه اس��ت. باید جذابیت حضور س��رمایه گذار در 

ش��هرک های صنعتی را هرچه س��ریع تر با تغییر در روند اجرا و 
ساختار برخی قوانین ایجاد کرد و  قوانینی که مانع ورود سرمایه 

گذار به این حوزه است را کشف و اصلاح کنند.
پیگیری و در نتیجه تغییر در روال اجرای برنامه و ایجاد انگیزه 
ب��رای س��رمایه گذاری از فهرس��ت فاکتور ه��ای کاربردی در 
شهرک های صنعتی آغاز می شود. برخی کارشناسان اقتصادی 
معتقدند که ارائه سوبسید انرژی، بخشودگی مالیات، عوارض و 
حمایت های جانبی از سرمایه گذار از اساسی ترین فاکتورهاست 
که در مجموعه وزارت صمت باید به آن توجه شود. در شرایط 
فعلی به نظر می رس��د که باید دولت این اصلاحات را در قالب 
یک لایحه به مجلس بفرس��د در غیر اینصورت س��رمایه ای به 
نام زمین های شهرک های صنعتی همین طور بلا استفاده رها 
خواهد شد. زمانی که این سرمایه همینطور رها شده باقی بماند 
نشانگر این است که هیچ زیرساختی احداث نخواهد شد چراکه 
درآمد این شهرک ها از فروش اراضی مستقرشان است و زمانی 
ک��ه ای��ن زمین ها به فروش نرس��د، نمی توانند درآمدزایی برای 
فراهم کردن زیرس��اخت های ش��هرک های صنعتی اعم از آب، 

برق، گاز، آسفالت، امنیت و ده ها موادر دیگر داشته باشند.
بررسی های میدانی نشان می دهد که امروز بخشی از کارخانه های 
شهرک های صنعتی به حالت نیمه تعطیل و یا غیر فعال هستند و 
بخشی از زمین های واقع در این شهرک ها بلاتکلیف باقیمانده اند. 
در حال حاضر دیگر رغبتی جهت سرمایه گذاری در بخش های 
مختلف صنعت وجود ندارد و در این ش��رایط س��رمایه گذاری 
 انفعالی در شهرک های صنعتی می شود در حالی که با شناسایی

 و رف��ع چالش ه��ا در این بخش س��رمایه گ��ذاران برای حضور 
در ای��ن بخ��ش رقبت نش��ان خواهند داد. به نظر می رس��د که 
ام��روز متولی��ان وزارت صم��ت ب��ه دنبال ایج��اد جذابیت در 
شهرک های صنعتی باشند و این موضوع هم با اصلاح قوانین 
رق��م می خ��ورد ن��ه اینک��ه معاونین وزیر در ای��ن بخش تنها با 
بی��ان حرف ه��ا و وعده ه��ای تکراری موضوع بهبود ش��رایط 
س��رمایه  گذاری در ش��هرک های صنعتی را ابزاری برای تبلیغ 
 اقدام��ی ک��ه هیچ گاه حاصل نمی ش��ود ق��رار دهند. زمانی که 
در ای��ن ش��هرک ها پویای��ی جری��ان بیفتد، چرخ��ه فعالیت در 
ش��هرک های صنعت��ی ک��ه ام��روز وخامت اوض��اع را تجربه 
می کنن��د ب��ه جری��ان می افت��د و قطعاً اش��تغالزایی که بیش از 
هف��ت س��ال از آن صحب��ت می ش��ود رقم خواهد خ��ورد و در 
 نتیجه بر توس��عه تولید و تأمین نیاز داخل و در نهایت افزایش
 صادرات غیر نفتی جامه عمل می پوشانند، نه اینکه صنعتگران 
و فعالان صنعتی را از حرف ها و وعده های تکراری دلس��رد و 

ناامید کنند.

گزارشتجارتازبرنامههایحمایتیبرایراهاندازیواحدهایتولیدیراکد

 چراغ شهرک های صنعتی دوباره روشن می شود

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

مطالباتقطعهسازانبه30هزارمیلیاردتومانرسیدمدیریتمنابعارزیکشوربرایرشدداخلیسازی
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: واردات ماشین آلات راه سازی 
و معدنی در رده تولیدات هپکو از نیمه دوم سال ۹6 ممنوع شده و برای ماشین آلاتی که 
تولید داخلی ندارند، امکان ثبت سفارش فراهم است. به گزارش شاتا، مهدی صادقی 
نیارکی افزود: براساس ماده ۱۰۹ و ۱۱۰ قانون امور معادن و مکاتبه های انجام شده با 
معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت، خواستار منع واردات محصولات دو پله 
بالاتر از رده تولیدات هپکو شده ایم. وی خاطرنشان کرد:  به اندازه کافی در موضوع واردات، 
حمایت های لازم از مجموعه واحدهای تولیدی تولیدکننده ماشین آلات صنعتی و معدنی 

انجام می شود. صادقی نیارکی مهم ترین مساله هپکو را بحث مالکیت برشمرد و  توضیح  داد: سازمان تأمین اجتماعی با توجه 
به مصوبه هیات وزیران مالک اکثریت سهام بوده و تعیین تکلیف بدهی ها و تقاضا برای محصولات هپکو باقی می ماند که 
موضوع بسیار مهمی است. وی اضافه کرد: تقاضاهایی در بخش معدن و بازسازی ماشین آلات راه سازی و نیازهای سازمان 
راهداری مطرح است، اما باید مدیریت و مالکیت مجموعه، تأمین و تجهیز مالی و بدهی ها را تعیین تکلیف کند تا بتواند سفارش 
دریافت کرده و با تولید به موقع محصولات را تحویل دهد. صادقی نیارکی تصریح کرد: سیاست کلی کشور، مدیریت منابع 
به ویژه منابع ارزی برای ساخت داخل و تقویت ارزش افزوده است، هرچه کالاها ارزش افزوده بیشتری داشته باشند، در داخل 

تولید می شوند و به طور قطع مجوز واردات برای محصولات کم ارزش، غیر ضروری و مصرفی داده نخواهد شد.

عضو هیات مدیره انجمن تخصصی صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه س��ازان 
خودرو کشور از میزان مطالبات معوقه زنجیره تامین خودرو و نقدینگی موردنیاز 
برای تداوم خطوط تولید قطعه س��ازی تا ابتدای س��ال آتی خبر داد. س��عید صبوری 
در گفتگو با خبرخودرو درخصوص اهداف و مکانیزم تسهیلات و اعتبارات بانکی، 
اظهار داش��ت: در مجموع ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار بانکی برای دو خودروس��از 
بزرگ سایپا و ایران خودرو هر کدام، 2 هزار ۵۰۰ میلیارد تومان اختصاص یافته 
که پرداخت 8۰ درصدی آن به قطعه سازان مقرر گردیده است. وی با بیان اینکه 

این میزان تسهیلات در برابر مطالبات قطعه سازان بسیار ناچیز است، گفت: اکنون میزان مطالبات زنجیره تامین 
از خودروس��ازی ها به بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان رس��یده اس��ت. عضو هیات مدیره انجمن تخصصی صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو کشور افزود: قیمت برخی از قطعات تعدیل شده که هنوز به ثبت نرسیده، 
بنابراین نمی توان برآورد دقیقی از میزان مطالبات داش��ت. اما در حال حاضر معوقات بیش از ۱2۰ روز مقادیری 
بیش از ۱۵ هزار میلیارد تا 2۰ هزار میلیارد تومان را به خود اختصاص داده اس��ت. صبوری درخصوص نقدینگی 
مورد نیاز قطعه سازان برای تحقق جهش تولید تا پایان سال تصریح کرد: افزایش تیراژ و افزایش عرضه و تحویل 

روزانه خودرو به معنای افزایش نقدینگی موردنیاز قطعه سازان است. 

تمرکز دولت بر توسعه شرکت های بزرگ است
مع��اون ط��رح و برنامه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گفت: 
بررس��ی های ما نش��ان می دهد که راه توس��عه و بهبود فضای 
اقتصادکش��ور کمک به توس��عه ش��رکت های بزرگ است.  به 
گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، س��عید زرندی اظهار کرد: 
شرکت های می توانند در رنکینگ های بین الملی شناخته شده 
باشند، اما نباید صنایع کوچک را در همراهی با این لوکموتیو ها 
فرام��وش کنی��م. تمام مطالعات جهانی نش��ان داده که نوآوری 
باید در ش��رکت های بزرگ پیگیری ش��وند. تنها چند شرکت در 

حال حاضر برای نقلاب صنعتی چهارم اعلام آمادگی کرده اند و 
این نیاز به توجه بیشتری دارد. او گفت: اگرچه اشتغال بیشتری 
در بخش های کوچک ایجاد می ش��ود اما اش��تغال ثابت، توسعه 
تجارت و توس��عه فناوری در ش��رکت های بزرگ نهفته اس��ت. 
اقتصاد های بزرگ بر اساس شرکت های بزرگ شناخته می شود. 
به هر میزان که ش��رکت های بزرگ در جهان ش��ناخته تر باشند 
مع��رف ای��ران در اقتص��اد جهانی خواهند ب��ود. کمتر از ۴ هزار 
ش��رکت بالای ۱۰۰ نفر داریم که حدود ۳.۹ اقتصاد کش��ور را 

تشکیل می دهند. ما واقعا شرکت هایی در سطوح جهانی ایجاد 
نکرده ایم و باید خواسته ما در سیاست های ابلاغی همین باشد. 
ش��رکت های چند میلیارد دلاری باید در برنامه قرار بگیرند تا 

رنکیگ های بین المللی جایگاه مناسب تری کسب کنیم.
زرندی بیان کرد: مدلی که ما برای توسعه صنعتی در نظر داریم 
توسعه اقتصاد مبتنی بر شرکت های بزرگ است. هفته گذشته در 
خدمت وزیر صمت بودیم و ۱۱ شرکت مرتبط با این وزارتخانه 
بررسی شد که یک چهارم بازار بورس ایران را به خود اختصاص 

داده اند. با وجود چنین شرکت هایی قطعا ما باید بتوانیم اقتصاد 
را توسعه داده و پیشرفت کنیم. از یک طرف بخش های دولتی 
را در توس��عه تولید محدود کرده ایم و از طرفی س��ود بازار های 
موازی بخش خصوصی را از سرمایه گذاری دور می کند. معاون 
طرح و برنامه وزارت صمت گفت: تصمیم گرفتیم ۱۰۰ شرکت 
برتر را انتخاب کرده و فرصت های سرمایه گذاری برای تولید 
ه��زار و 2۰۰ قل��م کالای واردات��ی را اعلام کردیم یا طرح های 

تولید خودتان را معرفی کنید.  

رئیس سازمان توسعه تجارت می گوید امروز می توان 
ب��ا قاطعی��ت اعلام کرد که دیگ��ر در ایران واردات بی 
روی��ه ای ص��ورت نمی گیرد. به گزارش ایس��نا، حمید 
زادبوم با اشاره به محدودیت های اعمال شده بر مسیر 
واردات در س��ال های گذش��ته، اظهار کرد: با توجه به 
محدودیت های اعمال ش��ده در س��ال های گذش��ته، 
می ت��وان اع��لام کرد که در س��ال ۱۳۹۹ عملا دیگر 
واردات بی رویه ای صورت نمی گیرد و وقتی جزییات 
کالاهای ورودی به ایران را بررسی می کنیم، می بینیم 
که یا واس��طه ای و س��رمایه ای هس��تند یا کالاهای 
مصرف��ی ک��ه نیاز قطعی مردم به ش��مار می روند. وی 
ادامه داد: کالاهای واس��طه ای و س��رمایه ای حدود 87 
درص��د از کل واردات ای��ران را تش��کیل می دهند. این 
کالاه��ا ب��ه عنوان م��واد اولیه یا مورد نیاز به واحدهای 
تولیدی تحویل می ش��وند و یعنی نه تنها برای اقتصاد 
ایران زیان ده نیس��تند که حتی نرسیدنش��ان می تواند 

به تولید آسیب بزند. از این رو نه تنها نگرانی در رابطه 
با این کالاها نیست که می توان با ارائه تسهیلاتی به 
وارداتشان نیز کمک کرد تا خطوط تولیدی برای تامین 
مواد اولیه با مشکل مواجه نشوند. رییس سازمان توسعه 
تج��ارت ب��ا بیان اینکه ۱۳ درصد باقی مانده از واردات 
ایران را نیز کالاهای مصرفی که نیاز جدی مردم هستند 
تشکیل می دهند، توضیح داد: بعضی از این کالاها برای 
تامین کامل نیاز جامعه به ایران وارد می ش��وند، مثلا 
برنج وارداتی یکی از این کالاهاس��ت که برای تنظیم 

بازار و تامین نیاز مردم وارد می شود.
 یکی دیگر از این کالاها را گوشی تلفن همراه تشکیل 
می دهد که باز هم نیاز جامعه اس��ت و نمی توان توقع 
داشت که واردات آن متوقف شود. زادبوم اضافه کرد: 
با وجود اینکه واردات بی رویه کنار رفته اما آمار واردات 
ما س��ال گذش��ته در مرز ۴۳ میلیارد دلار قرار داش��ت و 

امسال همین روند ادامه دارد. 
ب��ا توج��ه به اینکه اصلی ترین محل تامین ارز موردنیاز 
واردات، ص��ادرات غیرنفت��ی کش��ور اس��ت، افزایش 
فعالیت ها در این حوزه نیز اهمیت فراونی خواهد داشت 
و م��ا بای��د تلاش کنیم تراز تجاری کش��ور را بار دیگر 
مثبت کنیم. به گفته وی، در ۹ ماهه سال ۱۳۹۹، تراز 
تج��اری ایران ح��دودا منفی ۱.2 میلیارد دلار بوده که 
سازمان توسعه تجارت امیدوار است این عدد تا پایان 

سال قابل جبران باشد.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که در حوزه 
صنعت اتفاقات خوبی افتاده و شاهد رشد صنعتی در کشور 
هستیم، گفت: تقاضا برای واگذاری زمین در شهرک های 
صنعتی کش��ور افزایش پیدا کرده و شرکت  شهرک های 
صنعتی استان ها هم باید فضا و زیرساخت های لازم را برای 
سرمایه گذاران فراهم کنند. به گزارش شاتا، علی رسولیان در 
نشست بررسی آخرین وضعیت جذب بودجه شهرک سازی 
ش��رکت های اس��تانی تابعه افزود: این سازمان در راستای 
تسهیل فضای کسب و کار سرمایه گذاران اختیارات لازم 
را به استان ها تفویض نموده و انتظار دارد با مدیریت مطلوب 
اختیارات واگذار ش��ده، بسترس��از تولید و اشتغال پایدار در 
ش��هرک های صنعتی باش��ند. وی اضافه کرد: اگر استانی 
برای انجام وظایف سازمانی و حل مشکلات متقاضیان 
با خلاء و کمبود اختیارات برای پیش��برد امور خود مواجه 
است، پیشنهاد نماید تا پس از بررسی و تصمیم گیری لازم، 
به استان ها واگذار شود. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با اشاره 
به برآیند عملکرد استان ها در جذب بودجه شهرک سازی 
خود تأکید کرد: براس��اس برنامه زمان بندی و با توجه به 
بودجه اصلاحی ابلاغ شده، همه شرکت های استانی باید 
تلاش کنند تا پایان سال جاری، جذب بودجه های خود را 
مدیریت و در چارچوب بودجه ابلاغی نس��بت به احداث، 
تکمیل، ارتقاء و بازس��ازی زیرس��اخت های شهرک های 
صنعتی اقدام نمایند. رس��ولیان از مدیران عامل ش��رکت 

شهرک های صنعتی استان ها خواست برای ارتقاء وضعیت 
صنعت و توسعه زیرساخت های صنعتی استان خود بیش از 
پیش تلاش نمایند. وی با تأکید بر مشارکت و تعامل مناسب 
با دستگاه های خدمات رسان و سازمان های همکار استانی 
ادامه داد: شرکت های استانی باید مطابق دستورالعمل  ها و 
تفاهم انجام شده با استانداری ها، در چارچوب توافق سهم 

هر استان اقدام نمایند.
 این سازمان نیز براساس شاخص عملکرد هر استان، منابع 
بیشتری را برای کمک به مناطق محروم و توسعه صنعتی 
کشور تخصیص خواهد داد. معاون وزیر صمت با اشاره به 
دیدارهای جداگانه خود با نائب رئیس اول و دوم مجلس 
ابراز امیدواری کرد با همکاری دولت و مجلس، در س��ال 
آینده وضعیت زیرساخت های شهرک های صنعتی ارتقاء 
مناس��بی پیدا کند. رس��ولیان در پایان بر تلاش مضاعف 
مدیران عامل ش��رکت شهرک های صنعتی استان ها در 

ماه های پایانی دولت تأکید کرد.

روند رو به رشد شاخص های صنعت در كشور واردات بی رويه به كشور پايان يافت


